



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

28 آذار (مارس) 2024

■ FDI Inflows in Saudi Arabia Jump 13 Percent

Net foreign direct investment inflows in Saudi Arabia recorded 13 billion riyals during the fourth quarter of 2023 compared to 11 billion riyals, in the third quarter of the same year, an increase of 16 percent.

According to the General Authority for Statistics, the value of foreign direct investment inflows to the Saudi economy amounted to about 19 billion riyals, an increase of 16.6 percent compared to the third quarter of the same year, which amounted to about 16 billion riyals.

The value of foreign direct investment outflows from the Kingdom's economy amounted to about 6 billion riyals, recording an increase of 17.6 percent compared to the third quarter of the same year, which amounted to about 5 billion riyals.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

■ تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر في السعودية تقفز 13 في المئة

سجل صافي تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر في السعودية 13 مليار ريال خلال الربع الرابع من 2023 مقابل 11 مليار ريال، في الربع الثالث من نفس العام، بارتفاع 16 في المئة.

وبحسب الهيئة العامة للإحصاء فقد بلغت قيمة تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر الداخلة إلى اقتصاد السعودية حوالي 19 مليار ريال، بارتفاع نسبته 16.6 في المئة مقارنة بالربع الثالث من نفس العام، والذي بلغت قيمته نحو 16 مليار ريال.

كما بلغت قيمة تدفقات الاستثمار الأجنبي المباشر الخارجة من اقتصاد المملكة حوالي 6 مليارات ريال مسجلة بذلك ارتفاعا نسبته 17.6 في المئة مقارنة بالربع الثالث من نفس العام والذي بلغت قيمته نحو 5 مليارات ريال.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصريف)



Egypt Targets 4.2 Percent Growth during the Next Fiscal Year

The Egyptian government approved the economic and social development plan for the next fiscal year 2024-2025, which aims to achieve a growth rate of 4.2 percent.

Minister of Planning and Economic Development Hala Al-Saeed explained, "The targeted growth comes compared to the International Monetary Fund's estimates of growth of 4.7 percent."

"The plan includes an increase in the share of private investments to reach about 50% of the total investments, in line with the state ownership policy document, and the trend to enhance the participation of the private sector in development efforts," Al-Saeed said.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



مصر تستهدف 4.2 في المئة نمواً خلال السنة المالية المقبلة

وافقت الحكومة المصرية، على خطة التنمية الاقتصادية والاجتماعية للسنة المالية المقبلة 2024 - 2025 التي تستهدف تحقيق معدل نمو 4.2 في المئة.

وأوضحت وزيرة التخطيط والتنمية الاقتصادية هالة السعيد، أنّ "النمو المستهدف يأتي مقارنة بتقديرات صندوق النقد الدولي لنمو عند 4.7 في المئة".

ولفتت السعيد إلى أنّ "الخطة تتضمن زيادة في نصيب الاستثمارات الخاصة لتصل إلى نحو 50 في المئة من إجمالي الاستثمارات

الكلية اتساقاً مع وثيقة سياسة ملكية الدولة، والتوجه لتعزيز مشاركة القطاع الخاص في جهود التنمية".

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

"S&P" Expects Turkey's Economy to Grow By 3 Percent

International credit rating agency Standard & Poor's has raised its forecast for the growth of the overall Turkish economy for 2024 to 3 percent. Fitch also upgraded Turkey's sovereign wealth fund's long-term foreign currency rating from B to B+." The agency raised Turkey's growth forecast for 2024 by 60 basis points from 2.4 percent to 3 percent. It also raised its forecast for 2025 from 2.7 percent to 3 percent and lowered its forecast for 2026 from 3 percent to 2.8 percent.

The Turkish economy grew by 4.5 percent in 2023, exceeding expectations in the government's economic program of 4.4 percent.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



"ستاندرد أند بورز" تتوقع نمو اقتصاد تركيا 3 في المئة

رفعت وكالة التصنيف الائتماني الدولية "ستاندرد أند بورز" توقعاتها لنمو الاقتصاد التركي الإجمالي لعام 2024 إلى 3 في المئة. كذلك رفعت وكالة "فيتش" تصنيف العملات الأجنبية طويل الأجل لصندوق الثروة السيادية التركي من "بي" إلى "بي+".

ورفعت الوكالة توقعات نمو تركيا لعام 2024 بمقدار 60 نقطة أساس من 2.4 في المئة إلى 3 في المئة. كما رفعت توقعاتها لعام 2025 من 2.7 في المئة إلى 3 في المئة، وخفضت توقعاتها لعام 2026 من 3 في المئة إلى 2.8 في المئة.

ونما الاقتصاد التركي بنسبة 4.5 في المئة عام 2023، متجاوزاً التوقعات الواردة في البرنامج الاقتصادي للحكومة البالغة 4.4 في المئة.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

Foreign Companies Incur Losses of \$ 107 Billion to Exit Russia

Foreign companies have incurred more than \$107 billion in write-offs and revenue losses from exiting Russia since the war with Ukraine began more than two years ago.

According to a Reuters report on corporate disclosures and financial statements, losses have increased by about a third since the last census in August last year.

As the Russian invasion continues amid crumbling Western military aid, and the details of Western sanctions regimes increase, corporate exits from Russia will continue to face more difficulties and will have to accept larger losses and write-offs.

Source (CNBC Arabia website, Edited)



الشركات الأجنبية تتكبد خسائر بـ 107 مليارات دولار لتخارجها من روسيا

تكبدت الشركات الأجنبية أكثر من 107 مليارات دولار من عمليات الشطب وخسائر الإيرادات من التخارج من روسيا منذ بدء الحرب مع أوكرانيا قبل أكثر من عامين.

ووفقاً لتقرير لـ "رويترز" حول إفصاحات الشركات وبياناتها المالية، زاد حجم الخسائر بنحو الثلث منذ آخر عملية إحصاء في أغسطس آب العام الماضي.

وفي ظل استمرار الغزو الروسي وسط المساعدات العسكرية الغربية المتداعية، وزيادة تفاصيل أنظمة العقوبات الغربية، ستواصل عمليات تخارج الشركات من روسيا مواجهة المزيد من الصعوبات كما سيتعين عليها قبول خسائر وعمليات شطب أكبر.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرف)

ارتفاع أسعار النفط مع استيعاب بيانات المخزونات الأميركية

ارتفعت أسعار النفط خلال تعاملات اليوم الخميس الثامن والعشرين من مارس آذار، بعدما تراجعت لجلستين على التوالي، بفعل الارتفاع المفاجئ لمخزونات النفط الأميركية. ويتوقع ارتفاع المخزونات الأميركية بأقل من المعتاد في ظل معاناة سوق النفط العالمية من عجز طفيف، وسط توقعات بأن يدعم ذلك سعر خام برنت في المستقبل. وبيّن مجلس محافظي الفدرالي الأميركي بأن أحدث بيانات للتضخم والتي جاءت مخيبة للأمل تؤكد مبررات البنك لإرجاء خفض المستهدف للفائدة على المدى القصير، لكن ليس من المستبعد خفضها في وقت لاحق من العام.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرف)



Oil Prices Rise as U.S. Inventory Data is Absorbed

Oil prices rose during trading on Thursday, the twenty-eighth of March, after falling for two consecutive sessions, due to the sudden rise in US oil inventories.

U.S. inventories are expected to rise below normal as the global oil market suffers from a slight deficit, amid expectations that this will support the price of Brent crude in the future.

The US Federal Reserve Board of Governors said that the latest disappointing inflation data confirms the bank's justification for delaying the short-term rate cut, but it is not unlikely to cut it later in the year.

Source (CNBC Arabia website, Edited)

دبي تحتضن 21 مليارديراً.. وتترقب في قائمة «هورون» للأغنياء 2024

احتلت دبي المرتبة 28 في قائمة المدن التي تحتضن أكثر عدد من المليارديرات بالعالم في قائمة «هورون» العالمية للأغنياء 2024. وشغلت الإمارات المركز 22 على مستوى الدول. وبحسب التقرير يتواجد في دبي 21 مليارديراً بزيادة شخصين عن العام السابق، وبشكل عام تحتضن الإمارات 24 مليارديراً بزيادة 4 أشخاص عن العام السابق. وشمل التصنيف هذا العام 3,279 مليارديراً حول العالم؛ ارتفاعاً من 3,112 في العام الماضي، من 2,435 شركة و73 دولة. وعموماً ارتفع عدد المليارديرات بنسبة 5 في المئة، في حين زاد إجمالي ثروتهم بنسبة 9 في المئة.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)



Dubai is Home to 21 Billionaires.. And Tops the List of «Hurun» For the Rich 2024

Dubai ranked 28th on the list of cities with the most billionaires in the world in the Hurun Global Rich List 2024. The UAE ranked 22nd at the country level. According to the report, there are 21 billionaires in Dubai, an increase of two people from the previous year, and in general, the UAE hosts 24 billionaires, an increase of 4 people from the previous year.

This year's ranking included 3,279 billionaires worldwide, up from 3,112 last year, from 2,435 companies and 73 countries. Overall, the number of billionaires increased by 5 percent, while their total wealth increased by 9 percent.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

شركات الخليج العائلية تتفوق عربياً

تفوق لافت سجلته الشركات العائلية في دول الخليج بقائمة "فوربس" السنوية لأقوى 100 شركة عائلية عربية لعام 2024، بواقع حضور 76 شركة خليجية بالقائمة، تصدرها شركة "عبد اللطيف جميل" السعودية، تليها "مجموعة الفطيم" الإماراتية. ووفق "فوربس"، فإن عائلات دول مجلس التعاون الخليجي تعد الأكثر نجاحاً في مشهد الشركات العائلية، حيث تضمنت قائمة الـ 76 شركة خليجية 34 شركة مملوكة لعائلات سعودية، و28 شركة مملوكة لعائلات إماراتية، وشركات أخرى مملوكة لعائلات في قطر والكويت وعمان.

وتأسست 6 من الشركات العائلية الخليجية ضمن قائمة "فوربس" في القرن التاسع عشر، و26 شركة قبل عام 1950، في حين تأسست 6 شركات منها فقط في العقد الأول من القرن الحالي، ما يؤشر إلى دور "التراث والتقاليد التاريخية" في التفوق الخليجي بهذا النوع من الشركات.

المصدر (صحيفة العربي الجديد، بتصرف)



Gulf Family Companies Excel in the Arab World

Family businesses in the Gulf countries recorded remarkable superiority in Forbes' annual list of the 100 most powerful Arab family businesses for 2024, with 76 Gulf companies on the list, led by Abdul Latif Jameel Saudi Arabia, followed by the UAE's Al-Futtaim Group.

According to Forbes, GCC families are the most successful in the family business scene, with a list of 76 Gulf companies including 34 Saudi family-owned companies, 28 Emirati family-owned companies, and other family-owned companies in Qatar, Kuwait, and Oman.

6 Gulf family businesses were established on the Forbes list in the nineteenth century, and 26 companies before 1950, while only 6 of them were established in the first decade of the current century, which indicates the role of "heritage and historical traditions" in the Gulf superiority in this type of company.

Source (Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited)